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I. 

Ülevaade III tegevusaastast 1922. 
Seltsi sekretär ö. Xoorits. 

Aina laieneb Emakeele Seltsi tegevusala. Aasta 1922 jääbki 
Seltsi elus selleks suureks momendiks, kus asutakse juba Ema
keele Seltsi tähtsaimate ülesannete teostamisele, kaugelt rutem, 
kui juleti loota seda Seltsi asutamisel, ja nimelt: eesti keeleteadus
liku a j a k i r j a väljaandmisele ja eesti m u r d e s u g e m e t e süste
maatilisele kogumisele. Siia peab koonduma Seltsi tähelepanu-
raskus edaspidigi, see nõuab Seltsilt ka tulevikus suurimat ja vas
tutusrikkaimat tööd. Sellepärast on loodudki Seltsi juure mõlema 
ülesande teostamiseks eriasutused : ajakirja annab välja t o i m e 
t u s (pää- ja vast. toim. prof. J. Mark, toimetussekretär A. Saa
reste, muud toimetusliikmed: prof. L. Kettunen ja üliõpilased 
R. Janno, O. Loorits ja J. Mägiste), kuna murdeuurimistöö juhti
mine on usaldatud mag. Saareste hoole. Pääle selle on töötanud 
juba eelmisest aastast alates e r i t o i m k õ n d p e r e k o n n a 
n i m e d e m u u t m i s e a s j u s õp. Aineloga eesotsas. Lõpuks on 
olnud aastast 1922 Seltsi teenistuses eriasjaajaja (üliõp. Adele 
Jürgens) ja on avatud regulaarne b ü r o o (Gildi tän. 8, asjaaja-
mistunnid k. 2—4 p. 1.). 

Vastavalt Seltsi tegevuse eristumisele, jagunevad siis loomu
likult ka aastaaruanded ja tegevusülevaated erilistesse iseseisvaisse 
päätükkidesse. 

1. Seltsi koosolekud. 
Neid on peetud aruandeaasta jooksul 10, kevadsemestril 5 

ja sügissemestril 5 (a. 1921 — võrdlemiseks — 8 ja a. 1920 — 7). 
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Koosolekute päevakorra kandvaimaks osaks on olnud muidugi 
e t t e k a n d e d . Neid on peetud kokku 27, kevadsem. 15 ja 
sügissem. 12 (a. 1921—20, a. 1920—-19). Ettekannetega esinenuid 
on 12, nendest 3 professorit, 2 magistrit, 6 üliõpilast ja 1 õpetaja. 
Eelmiste aastatega võrreldes näeme rõõmustavalt esinevate üli
õpilaste arvu hoogsa suurenemise, kuna sellevastu õpetajate ja 
muu intelligentsi esinemisaktiviteet on nõrgenenud silmapaistvalt 
(enne 6, nüüd 1). (Ettekannete loetelu vt. ptk. IX). 

Nagu eelmisilgi aastail, on puudutatud Seltsi koosolekuil ka 
paari õ i g e k e e l s u s e küsimust: 2. IV. on fikseeritud Tallinna 
Börsekomitee ettepanekul vahe o s a k o n n a , kui suurema, ja 
j a o s k o n n a , kui vähema üksuse vahel; 19. XI. on esitatud 
Tartu postkontori statistilised andmed u u l i t s - t ä n a v esindu-
misest kirjadel (3%—97%), mispõhjal ka koosolek kaldus üks
meelselt nimetuse t ä n a v poole. 

Mitu korda on puudutatud Seltsi koosolekuil ka p e r e k o n 
n a n i m e d e muutmise küsimust, on ette heidetud meie üldist 
loidust ja passiviteeti, nimemuutmise ametliku kinnitamise pikal
dast venivust jne., on esitatud kellegi eesti välisdiplomaadi kiri, 
kus rõhutatakse eriti rahvuslikkude nimede kultuurilist tähtsust 
Eesti hindamiseks väljaspool Eestit, on nõutud Nimedemuutmis-
talituselt agaramat ja laialisemat tegevust jne. 

Üleüldiselt peab konstateerima, et osavõtt Seltsi koosolekuist 
on olnud aasta jooksul õige elav, niisama on olnud elavad ja 
hookad ka läbirääkimised ja vaielused, püsides korrekti asjalik
kuse piirides. 

Ka avalik arvamine jälgis tähelepanelikult Seltsi tegevust, 
mis selgelt peegeldus Seltsi koosolekute üksikasjalikus kirjelda
mises igalpool eesti ajakirjanduses. Valitsus ja Riigikogu omalt
poolt osutasid väärilist tähelepanu noorele rahvusteaduslikule asu
tusele suurema toetussumma määramisega. Muidugi — kus tuld, 
sääl suitsu — juhtus ka väikseid arusaamatusi. Nii näit. oli võõristav 
aasta lõpu poole Seltsile nii ligidalseisva isiku poleemiline kirjutus 
Seltsi vastu „uulits-tänava" puhul, nii et Seltsi esimees oli sunni
tud avalikult sõna võtma tõe jalulesäädmiseks. — Arusaamatusi 
juhtub ikka, ja loodetavasti likvideerib Emakeele Selts need ka 
edaspidi õnnelikult. 


